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Můj životní příběh 
Autor: Irene Joram, 

překlad: Karel Zientek 

Je mi potěšením představit 
se. Jmenuji se IRENE 

JORAM. Je mi dvacet let.  

Žiji v městečku 

DONGOBESH, TANZANIE. 

Narodila jsem se v rodině 

s dvěma dětmai, což jsem já 

a můj bratr EMANUEL. 
Pocházím z osiřelé rodiny 

a to proto, že moje matka 

zemřela, když mi bylo devět 

měsíců. Zemřela na rakovinu 

prsu. Po její smrti mě vzali 

strýc s tetou do svého domu. 

Nová rodina měla velmi 
tíživou ekonomickou situaci. 

To způsobilo, že se můj život 

do určité míry stal tvrdým 

jednoduše proto, že jsem 

nebyla schopna získat lepší 

vzdělání. 

Od svých devíti měsíců 
jsem bydlela se strýcem 

a tetou, a když mi bylo pět let, 

vzali mě na základní školu, 

což považuji za velikou 

milost. V roce 2010 jsem 

dostala šanci nastoupit do 
školy LEA, protože moje teta 

spolupracovala s ředitelem 

školy panem Martinem 

Tango. Ředitel školy mi našel 

sponzora, kterému chci moc 

poděkovat a požehnat jemu 

a také všem lidem, kteří mě 
podporovali!  
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Když jsem byla v sedmé třídě, ztratila 
jsem tetu, která zemřela na astma. Bylo 

mi tehdy 13 let.  

Vzali mě do rodiny ředitele, která byla 

pro mě velkým požehnáním, protože se 

o mě starají jako o své vlastní dítě. Kéž 

jim Pán Bůh stále žehná a je plný milosti 

pro jejich životy. Po ukončení školy typu 
Advance jsem měla pár měsíců volno, a 

tak jsem pomáhala v mé nové rodině 

vykonávat různé domácí práce. Nyní 

jsem studentkou 1. ročníku 

UNIVERSITY OF DAR-ES-SALAM, kde 

studuji na fakultě tělesné výchovy 

a sportu. Studium by mělo trvat tři roky. 
Děkuji Pánu Bohu, že jsem dostala 

příležitost být žákyní školy LEA, protože 

je to pro mě mimořádně důležité místo a 

jsem hrdá na to, že jsem jedním z členů 

školy LEA. V LEA jsem také získala 

spoustu nápadů a podnětů, jak mohu 
pomáhat lidem ve společnosti, ve které 

žiji. Cítím se být velmi motivovaná 

skutečností, že LEA stále roste a pomáhá 

lidem, protože i můj život pozvedla 

nejen z pohledu vzdělání, ale také 

duchovně, sociálně a troufám si říct, že 

i společensky.  
Stále jsem vděčná všem lidem, kteří 

mě podporovali ve vzdělání, zejména mé 

milované tetě, řediteli školy, jeho 

manželce a všem sponzorům. 

Prostřednictvím LEA jsem si vybudovala 

upřímný vztah s Bohem, protože 

pocházím z jiného náboženství a prošla 
jsem si mnohými útrapami, než si mě 

Pán Bůh našel a než jsem Ho mohla lépe 

poznat.  

Ve svém životě jsem čelila mnoha 

těžkostem, chyběl mi duševní klid kvůli 

Irene jako jedna z prvních absolventů základní školy LEA  
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mnoha životním potížím. Ale skrze Boží 

milost mohu dnes říci, že mám dobrý 

život, a to jednoduše proto, že On jediný 
pro mě připravil dobré lidi, kteří byli a 

jsou pro mě oporou a kteří mi pomáhají 

plnit si můj životní sen. Mým snem je 

stát se expertkou na sportovní vědu a 

tělesnou výchovu, abych mohla pomáhat 

různým lidem, aby i oni dosáhli svého 

snu stejně tak, jako i já jsem dostala tuto 
šanci. 

Chtěla bych poradit mladým lidem, 

kteří jsou ve stejném věku jako já, aby se 

i oni modlili a usilovně bojovali za 

dosažení svých cílů. Učte se spoléhat na 

Pána Boha, protože jedině On Vás může 

podržet v mnoha těžkostech, jak pomohl 
i mě v mém životě. 

V neposlední řadě bych chtěla 

poděkovat velmi důležitým lidem v mém 

životě, chtěla bych poděkovat své tetě, že 
se o mě starala od miminka a 

podporovala mě ve vzdělávání. Stále se 

modlím za její duši. Děkuji také svému 

strýci, který se také o mě stará a myslí na 

mou budoucnost.  

Děkuji své nové rodině, rodině 

ředitele školy LEA, která se o mě stará a 
dává dobré rady, zejména řediteli školy 

panu MARTINOVI TANGO, ať mu 

všemohoucí Pán Bůh dá své požehnání, 

protože mě vyvedl z těžké situace! Nikdy 

na něj v mém životě nezapomenu a 

nepřestanu být vděčná, a to až do smrti, 

to slibuji.

  

Irene (první zleva v první řadě) se svými spolužáky během 

jejího studia základní školy LEA 
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Biblické okénko 
Autor: Daniel Litvan

 

Jan 15:5 

 
„Já jsem vinný kmen, vy jste ratolesti. Kdo zůstává ve mně a já v něm, ten nese hojné ovoce; 
neboť beze mne nemůžete činit nic.“

Během aliančního týdne modliteb 

jsme četli text o tom, jak je důležité být 

napojen. Vzpomněl jsem si u toho na 

naši vesnici Dongobesh, kde v říjnu 

došla voda. Když není napojení na zdroj 

života, je problém.  

Ježíš používá tak jednoduché 
a výstižné přirovnání. Každý někdy 

viděl, co se stane, když se větev ulomí 

nebo když se list utrhne. Obvyklá 

zkušenost je, že dříve či později uschne. 

I kdyby ta větev moc chtěla dále růst 

a dávat dobré ovoce, prostě to nejde.  

Jako větev potřebuje být napojena na 
kmen, tak my potřebujeme být napojeni 

na Ježíše. Velice přísně je zde řečeno, že 

pokud na něj nebudeme napojeni, 

neponeseme ovoce. Bez něj nemůžeme 

činit nic. A když mluví Bible o nesení 

ovoce, má na mysli naše dobré skutky, 

růst našeho charakteru i šíření dobré 

zprávy evangelia. A to jsou věci, které 
chceme dělat, nejen v našem projektu 

Děti Afriky, ale v celém našem životě.  

Přijměme tedy povzbuzení z tohoto 

textu, abychom se Ježíše nadále drželi, 

nebo znovu chytili. Protože bez něj 

nemůžeme činit nic, ale s ním je možné 

všechno. Jak je řečeno o pár veršů dále: 
proste, oč chcete, a stane se vám. 
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Výlet dětí do Tarangire 
Autor: Michal Klus 

Jedna z aktivit, kterou podporujeme 

v Tanzanii, jsou školní výlety pro děti. 

Děti nejezdí na výlet každý rok, ale 

jednou za celou dobu, kterou stráví 
v základní škole. V posledních letech 

jezdí do Národního parku Tarangire, 

který je známý především velkým 

množstvím slonů. Ale potkáte tam 

samozřejmě i žirafy, zebry, pakoně, 

opice, a když se poštěstí, pak i šelmy.  

Výletu se letos účastnily dvě třídy, 

protože loni se výlet nerealizoval. Do 

národního parku se tedy vypravilo 170 

dětí páté a šesté třídy. A byla to vskutku 
výprava, protože tyto děti i s učiteli se 

nasoukaly do 11 terénních vozidel 

a prožili fantastický výlet, o kterém si 

ještě dlouho povídaly. Děkujeme vám, 

kdo náš projekt podporujete, protože 

i díky vám mohu dětí mít tak úžasné 

zážitky.
 

Studenti páté a šesté třídy na exkurzi 

v Národním parku Tarangire 

Kolona 11 terénních aut přepravující žáky 
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Národní park Tarangire: 
 

Národní park Tarangire se nachází 

v tanzanské oblasti Manyara a nese 

jméno po řece Tarangire, která skrze něj 

protéká. Řeka slouží jako hlavní zdroj 
vody pro místní divokou faunu. Svojí 

rozlohou je šestým největším národním 

parkem v Tanzanii. Kromě slonů  je také 

známý velikou koncentrací baobabů. 

Přestávka na oběd – Žáci páté a šesté třídy na 

exkurzi v Národním parku Tarangire 
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Divoká zvířata v Národním parku Tarangire 
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Jaký byl rok 2023 
Autor: Michal Klus

Rok 2023 bych v našem projektu nazval 

rokem stability. Po turbulentních 

změnách spojených s covidem a následně 

s válkou na Ukrajině byl tento rok 

relativně poklidný. 
 V oblasti podpory studentů je už 

druhým rokem zastaven růst. Tedy za 

poslední dva roky se počet 

podporovaných osob téměř nezměnil. 

Máme sice nové podporovatele, ale jejich 

počet zhruba odpovídá počtu těch, kteří 
podporu ukončili. Většina z důvodu 

ukončení studia těch, které podporovali. 

Stále máme nemálo dětí, které ředitel 

Martin už vzal do školy a které čekají na 

podporovatele. 

 Hlavní výzvou pro nás je teď podpora 

studentů na vyšších školách či 
univerzitách mimo region. To je pro naše 

přátele nesmírně logisticky náročné. 

Zároveň tím, že se mladí lidé najednou 

musí starat i sami o sebe, přibývá případů, 

kdy se vše nepodaří. A tak někteří studium 

vzdají, jiní se úplně odmlčí a přeruší 
kontakty. Takovýchto studentů není málo 

a tak společně s ředitelem Martinem 

hledáme cesty, jak této situaci pomoct, 

aby naše podpora i v tomto pokročilejším 

věku byla co nejefektivnější. Na druhé 

straně nám je odměnou, když vidíme ty, 
kteří to zvládají výborně a i na vysokých 

školách dosahují skvělých výsledků. 

V letošním roce jsme do Tanzanie 

nevyslali žádné dobrovolníky na 

dlouhodobější pobyt. Náš klíčový partner 

v této oblasti, Slezská diakonie, dokončuje 

proces, který by nám měl umožnit pro 
tento účel čerpat finanční prostředky 

Hospodaření roku 2023 

Náklady 

Náklady na sponzorství osob                    3 382 568 Kč 

Podpora projektů v TZN 842 941 Kč 

Provoz, propagace, akce 4 762 Kč 

Příjezd hostů z TZN 4 689 Kč 

Výjezdy do TZN 160 518 Kč 

Mzdové náklady 2 650 Kč 

Poštovné 4 164 Kč 

Bankovní poplatky a daně 400 Kč 

Náklady celkem                                    4 402 692 Kč 

 

Výnosy 

Dary na sponzorství osob                    3 560 624 Kč 

Dary a sbírky na projekty 491 440 Kč 

Dary na službu dobrovolníků v TZN 4 200 Kč 

Dary na výjezd do TZN 186 135 Kč 

Úroky 500 Kč 

Výnosy celkem                                    4 242 899 Kč 
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z Evropských fondů. V nejbližších dnech 
bychom se měli dovědět výsledky.  

V březnu nás poněkud nečekaně na 

několik dnů navštívil pastor Zak. Naši 

němečtí přátelé jej pozvali na konferenci a 

nabídli nám možnost jej přijmout také. 

Vzhledem k tomu, že se vše řešilo na 

poslední chvíli, pojali jsme jeho návštěvu 
u nás spíše jako příležitost pro odpočinek 

a osobní setkání. Pastor Zak byl za to 

velice vděčný. 

Koncem května navštívila naše 

partnery v Tanzanii pětičlenná výprava 

z Česka a Slovenska. Cílem byla návštěva 

všech našich projektů, setkání se 
spolupracovníky a absolventy a také 

realizace dvoudenního výjezdního setkání 

pro další skupinu učitelů.  

Významným projektem loňského roku 

byl vývoj nové aplikace pro správu 

projektu. Na podzim jsme zahájili její 

testovací provoz. A přestože se stále ještě 
ladí nějaké mouchy, od letošního roku 

jedeme naostro. Aplikace eviduje dary 

podporovatelů, odeslané dary do 
Tanzanie a zajišťuje automatizovanou 

správu. Očekávám významné ulehčení 

administrace.  

Na druhé straně se zvýšila náročnost 

díky zmiňovaným studentům na vyšších 

školách. Po letech dobrovolnické služby 

jsme se rozhodli, že na dohodu přijmeme 
pracovnici, která by zodpovídala za 

správu části projektu – tedy podpory dětí. 

Stále platí, že prostředky, které 

podporovatelé pošlou na konkrétní 

tanzanské dítko nebo studenta ve 100% 

končí v Tanzanii.  

Níže uvádíme informace k našemu 
hospodaření. Pokud byste k tomu měli 

jakékoli dotazy, určitě se ozvěte.  

Stále ještě na relativním začátku roku 

chci poděkovat Vám všem, kdo náš 

projekt podporujete.  Děkujeme za Vaši 

důvěru, děkujeme za Vaše otevřené srdce, 

díky za každou reakci a dobré slovo. Díky 
za Vaše modlitby.  
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Aktuality 
Autor: Michal Klus 

Počátkem roku navštívil jeden ze 

sponzorů projektu Děti Afriky  naše školy 
v Dongobeshi. Kromě toho, že dětem 

doručil Vaše dopisy a přivezl dopisy od 

dětí, zakoupil studentům 4 sady 

fotbalových dresů. Dva pro chlapecké 

týmy a dva pro dívčí. Moc děkujeme.  

 

● ● ● 
 

Ve dnech 13. – 27. února jede do 

Tanzanie skupina vedená pastorem 

Michalem Klusem. Protože jsou v jeho 

doprovodu také dvě pedagožky, bude 

kromě tradičního programu prostor 

k setkání a seminářům s učiteli. 
Plánované otevření nového křídla se žel 

v době návštěvy z důvodu nezvykle 

silných dešťů nestihne. 

 

 

Na konci minulého roku zakončilo 

studium 29 podporovaných studentů 
čtvrtého ročníku střední školy. Ti, kteří 

dosáhnou dobrých výsledků, budou 

pravděpodobně pokračovat v dalším 

vzdělávání. Ti ostatní by měli jít někde do 

výučního oboru nebo budou hledat práci. 

 

● ● ● 
 

Poznamenejte si do svých kalendářů 

termín letošních Afrických snů. 

Připomínáme to zvláště proto, že se 

významně liší od těch předchozích. 

Tentokrát totiž chceme pozvat i dva 

klíčové učitelé. A ti už v říjnu nemohou, 
protože to ve školách probíhají závěrečné 

zkoušky. Proto se letos sejdeme nezvykle 

už v neděli 8. září a to na tradičním místě, 

v Třinci. 

  

Studenti v nových dresech spolu se sponzory projektu Děti Afriky 
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Pomoc po sesuvech půdu 
Autor: Michal Klus 

V minulém čísle jsme vás informovali 

o sesuvu půdy a záplavách v oblasti 

nedaleko našich škol. Slezská církev 

evangelická a. v. vyhlásila finanční sbírku 
na pomoc těm, kdo byli zasažení touto 

přírodní katastrofou. Finanční pomoc  už 

putovala do Tanzanie na potravinové 

balíčky pro ty, kdo nyní žijí v provizorních 

podmínkách. Pokud byste na tento účel 

chtěli ještě přispět, můžete tak učinit 

převodem Vašich prostředků na účet 
církve: 621246791/0100. Uveďte 

variabilní symbol 911571. Můžete použít 

také přiložený QR kód. Za každý dar 

jménem tanzanských přátel děkujeme.  

 

Smutný pohled na vesnici postiženou záplavami 


